

Referat af bestyrelsesmøde, d. 20.4.09

Tilstede: René, Pia, Per K, Bjarne, Torben, Stig, Leif J, Ewald, Johnna, Ask, Sofie

Afbud fra: Kristian, Søs, Kim B, Leif El.

Referent: Sofie

1. **Godkendelse af referent:** Ingen havde noget at bemærke – referatet blev godkendt.
2. **De nye bestyrelsesmedlemmer:** Ask bød de nye medlemmer velkommen. Han startede med nogle indledende bemærkninger omkring generalforsamlingen. Det er vigtigt, at bestyrelsen er bred, både når det kommer til geografi, men også til holdninger. Det skal undgås, at bestyrelsen bliver for indspist. På GF'en i år var der tendens til, at der blev stemt på personer på baggrund af hvem folk synes, det var nemmest at arbejde sammen med. Det blev en meget snæver bestyrelse – og det er ikke nødvendigt godt for SAND. Det er nødvendigt, at bestyrelsen nu holder sig meget for øje, at det er en snæver bestyrelse, og det er vigtigt, at de holder sig orienteret mod de dele af landet, der er tyndt repræsenteret.
Ewald siger, at der er lavet et stykke arbejde rundt omkring i landet. Der er flere, der har været rundt på væresteder, forsøgt at få folk organiseret, få dem til at tage med til GF mv.

Der er på ingen måde tale om, at det arbejde, der finder sted rundt omkring i landet ikke anerkendes. Kommentaren er mere på et overordnet plan. Det er et spørgsmål om, hvilken kurs, der lægges på en generalforsamling. At man fx ikke vælger at få en københavnere mere ind – på trods af at 50 % af de hjemløse bor i Kbh. Det er et spørgsmål om at overveje konsekvenserne af den kurs.

Det bliver indvendt, at når der bor så mange hjemløse i Kbh., så kunne der måske stilles nogle flere kandidater op – eller der kunne møde flere op og stemme københavnere ind i bestyrelsen.

Fra Nordjylland kæmpede man en brav kamp – og kunne stille med 4 folk. Det er problematisk, men hvad kan man gøre? Man kan jo ikke tvinge folk med.

Der skal laves et større arbejde på boformerne – det er svært. Men vi bliver nødt til at tage rundt og vise flaget.

Per K og Leif J har lige været 2 dage rundt i Sønderjylland og besøge væresteder og boformer. Det har været positivt. På Overmarksgården blev man bedt om at komme igen – gerne inden for ½ år. Det er skrevet ind i en køreplan på stedet, at beboerrådet skal samarbejde med SAND.

Ask: I snakker om gammelkendte problemer – det er meget svært. På sekretariatet vil vi også gerne hjælpe med at få dæmmet op for disse problemer. Dem skal vi snakke videre om på vores bestyrelsesseminar i august. Jeg vil dog godt holde jer fast på at I skal holde fast i rødderne, I skal

ikke miste jordforbindelsen, I skal ikke tage afstand til fyldebøtterne, narkomanerne, de besværlige. Det vil være at skyde os selv i foden.

Når den nye bestyrelsen samles første gang efter GF, plejer vi at lave en runde, hvor vi gør rede for mærkesager og idéer og synspunkter. Hvad er det, vi ikke er så gode til, hvad er vores 'krisetegn' – hvordan kan vi hjælpe hinanden?

Per K ligger for ved at sige, at vi skal ud i marken. Ud og snakke med folk, snakke med væresteder boformer. Der vil han gerne lægge nogle kræfter. Nu skal vi også ud med campingvognen – ud og snakke med en masse mennesker. Selvom man ikke lige kommer fra det udvalg, hvor kampagnevognen kommer til, så må man gerne træde til. Det har folk haft lidt svært ved og han ser gerne at udvalgene arbejder lidt mere sammen.

Johnna og Pia vil gerne have fat i nogle flere kvinder. Der er store områder, hvor der ikke er nogen tilbud til kvinder. Det vil de gerne kæmpe for. Der er et sted i Nakskov, hvor du kan være fra kl. 10 – 20, men du kan ikke sove der. Der er fx også manglende kommunikation med krisecentret på Rødegårdsvej i Odense. Her må man ikke snakke med beboerne – kun med personalet. Kvindegruppen burde finde ud af, hvor der er kvindeafdelinger og så komme ud og besøge dem. Det kunne være et tema, vi tager op i SAND: At der skal være specielle afdelinger til kvinder. Der er mange forskellige eksempler på hvordan man griber det an rundt omkring i landet. Kvindekrisecentrene har fået deres egen paragraf under serviceloven - § 109. Det har så også den fare at de lukker sig om sig selv. De har lavet deres egen interesseorganisation, LOKK. Det er mere eller mindre tilfældet, der råder om man kommer på § 110 eller på § 109. I kvindegruppen har man prøvet at kontakte LOKK og netværket for voldsramte kvinder – de var ikke umiddelbart vilde med ideen om et samarbejde. Ask kontakter VFC og LOKK med henblik på at få etableret en kontakt. På et tidspunkt blev der lavet en lovgivning, der gjorde det muligt at fjerne den voldelige part fra hjemmet i stedet for den forulempede part. Man kunne godt kigge på, hvordan eller om den paragraf er blevet brugt.

Leif J mener, kvinderne er et område, vi bør kigge mere på, for problemet bliver større og større. Og de bliver yngre og yngre.

René har en rystende sag om en kvinde på 80, der er udskrevet fra sygehus og til Karlsvognen. I den anden ende af skalaen har man pt. også en pige på 19 boende.

En af Ewalds mærkesager er udslusning. Lige så snart beboerne bliver indskrevet, skal personalet begynde at høre folk om, hvad de gerne vil. Især fordi det er indeholdt i Hjemløsestrategien at folk kun skal være 3 – 4 mdr. på boformen. Folk skal have støtte når de rykker ud. Det er problematisk, at folk kun kan have udslusningslejligheden i ½ - 1 år. Det skal ændres, så folk kan beholde udslusningsboligen efter det første år – og så må boformerne få nogle nye udslusningslejligheder. En god udslusning starter med en god indslusning, ifølge Ewald. Folk skal lige have lov til at lande på begge fødder. Folk skal fredes i starten – og skal ikke skrive under på alt muligt, mens de er halvfulde. Og efter 1 – 2 dage skal de i straksaktivering osv.

Torben vil gerne med rundt og besøge steder. Han er ikke bange for at stille sig op og snakke for større forsamlinger.

René vil også gerne kæmpe for den gode udslusning. I arbejdsgruppen Alternative boliger har man brugt en del tid på emnet. I forbindelse med udslusning, er det ikke så meget boformerne, som kommunerne vi skal have fat i. Igennem de sidste fire år har han også kæmpet for at bevare kontakten til baglandet. Det er det evindelige problem. René slår igen på tromme for tillidsmandskurserne i den forbindelse.

René er også involveret i det internationale arbejde. SAND er unik – findes ikke andre steder i Europa. Det er dejligt at kunne være med til at inspirere andre lande til noget lignende.

Han vil også gerne have udviklet bisidder-kurserne, da han oplever at have mange bisidninger.

En af Stigs mærkesager er udsatteråd i kommunerne. Svendborg har lige fået udsatteråd, og man er også i gang i Helsingør.

Ask vil gerne have en indikator på hvor meget folk kan deltage i SAND arbejdet. Der er jo nogle iblandt os, der har arbejde eller andre ting.

René: Jeg har en jobkonsulent der synes frivilligt socialt arbejde er en herlig ting – så med nogle dages varsel, man jeg holde fri til det, jeg vil.

Pia: Der hvor jeg arbejde er de meget velvillige til at give fri, når der er møder. Jeg arbejder 25 timer/ugen. De er gode til at rykke rundt.

Per K: Er som udgangspunkt altid til rådighed – det har jeg været det sidste år.

Bjarne: Tid har jeg masser af. Der er lige den med helbredet, men som regel så kan jeg.

Torben: Jeg er blevet pensionist, så jeg har masser af tid.

Stig: Der er tegn i sol og måne på at jeg bliver pensionist inden for kort tid. Jeg har masser af tid – men helbredet kniber det mere med. Meget mere end tre møder om ugen kan jeg ikke. Kan dog sagtens arbejde en masse hjemmefra.

Leif J: Vil gerne have en melding dagen før – men så er jeg altid disponibel.

Ewald: Jeg skal gerne have lidt luft i skemaet, hvis der opstår krisesituationer, hvor jeg er nødt til at rykke ud. Men ellers står jeg som udgangspunkt klar.

Johnna: Jeg er på Bøgely, men de ser hellere at jeg laver SAND arbejde.

3. Gennemgang og justering af forretningsorden og funktionsbeskrivelser for formand,

næstformand og kasserer: Ask foreslår vi gennemgår de tre funktionsbeskrivelser – og dernæst kigger på, hvem der så passer til at varetage hvervenerne hhv. som formand, næstformand og kasserer.

Formandsfunktionsbeskrivelsen er gældende til næste år, hvor vi så forholder os til den igen.

René synes det er upraktisk, at formand og næstformand vælges eller går af samtidigt. Derfor ser han gerne, at en af dem, der er valgt for 2 år tager posten som næstformand i stedet for ham. Der er flere, der synes det er en god idé, da næstformanden kan tage over, hvis formanden går af. På den måde sikres en vis kontinuitet. Vi kan ikke andet end lægge op til at det er en god idé, den

næste bestyrelse kan bare forkaste det og konstituere sig på ny. På bestyrelsesmødet i dag, er der to tilstede, der kan tage posten – Leif J og Johnna. Johnna har ikke lyst, Leif J modtager hvervet. Leif Jensen er ny næstformand for SAND.

Funktionsbeskrivelsen for næstformand: Leif J synes den er godt formuleret – han har ikke noget umiddelbart at tilføje.

Kasserer:

René og Torben stiller op til posten. Vi stemmer om posten. Der er 7 stemmeberettede til stede. Ask tæller stemmer.

Rene: 6

Torben: 1

Rene vælges til ny kasserer.

Funktionsbeskrivelsen er lavet på baggrund af sidste års GF's kritik af kassererens manglende kendskab til regnskabet. Derfor er der indføjet pindene med at deltage i møde med revisoren samt at der skal udføres kritisk bilagsgennemgang mindst én gang årligt.

Funktionsbeskrivelserne godkendes.

Forretningsorden:

Ad. Pkt. 9: Dette punkt er med for at sikre at alle udvalg er repræsenterede. Der har været situationer hvor et bestyrelsesmedlem ikke deltog i møderne – men heller ikke ville afgive posten. Derfor kom pkt. 9 i stand.

Forretningsordenen vedtages.

4. Se foregående punkt

- 5. Arbejdsgrupper:** Der er på nuværende tidspunkt følgende arbejdsgrupper: Kursusudvalget, Kvindegruppen, Kommunikationsgruppen, Alternative Boliger, Internationalt udvalg, udviklingsråd. Kursusgruppen er et stående udvalg – der kører og kører. Stig træder ud af Kursusudvalget.

Kvindegruppen har stået stille en rum tid. Det er for dårligt. Der er ikke tvivl om, at der er behov for kvindegruppen. For et stykke tid siden blev vi enige om at der skal være to tovholdere for hver arbejdsgruppe – Johnna melder sig som tovholder sammen med Birthe Povlsen. De to finder ud af en dato sammen, samt hvilke temaer, der skal arbejdes videre med. Sofie træder ud af gruppen. Birthe og Hanne er sekretariats-medlemmer.

Juristerne: Ask vil gerne nedsætte en arbejdsgruppe. Han har samlet alle de gamle jurister; Bjarne Nielsen, Ole Kruuse, Mogens Minnark, Ole Skou og Sandy fra DSR. De skal drøfte juridiske spørgsmål og hvordan DSR kan starte op i Kbh. Ask har spurgt dem alle – og de har sagt ja. Alle er enige om at det er en god idé med sådan et udvalg. Ole Skou foreslås som tovholder for juristgruppen sammen med et af de andre medlemmer.

Der skal også laves en temagrube, der skal følge op på hjemløsestrategien: Vi finder en fra hver kommune, der kan gå videre i en strategi-grube, som holder hinanden fast på at vi skal huske, hvad man blev enige om i grupperne på temadagene. Servicestyrelsens udsatte-team vil også gerne være med i sådan en grube.

Er der nogle, der er med i for mange grupper?
Vi gennemgår grupperne en for en.

Internationalt udvalg:

Der har været problemer med fravær.

Carsten vil gerne med i gruppen, grundet sit arbejde i EAPN.

Erik Hansen sidder nu i bestyrelsen i EAPN – han har tidligere været suppleant. Derfor ville han også være et naturligt medlem – han inviteres til møderne.

Per Ernstsens vil gerne med i noget udvalgsarbejde – spørgsmålet er bare hvilken grube.

Kommunikationsudvalget:

Per og Leif El er tovholdere.

Jan er ikke længere med i SAND arbejdet – og således heller ikke i kommunikationsgruppen.

Formanden for brugerrådet på Sølyst – Troels Bådsgård – vil gerne være med. Per snakker med ham på temadagene. Allan Klit er muligvis også interesseret i at være med. Per tager også en snak med ham.

Alternative Boliger:

Stig træder ud.

Jørn fra København vil gerne ind, det samme vil Kim Brohus. René snakker med Per Ernstsens om han vil med i denne grube.

6. Budget for FEANTSA konferencen. Stig har et forslag

Stig starter med at gennemgå elementerne i konferencen, der løber af stabelen d. 22 – 24. 10. Der skal bl.a. laves en film om SAND. Temaet er brugerinddragelse.

I løbet af selve konferencen vil der være otte workshops – SAND har ansvaret for WS 4: hvordan man starter en brugerorganisation.

Der skal ske en masse: Fotoindsamling, bannere til udstilling mv. Det arbejder gruppen videre med. Der bliver brug for folk undervejs mv.

Der er flere ubekendte i budgettet; bl.a. skal vi have afklaret hvor mange gratis billetter, vi kan få. Det er problematisk at brugerne skal betale deltagergebyr. Det koster i omegnen af 3000,- Stig vil foreslå FEANTSA, at man opererer med en dagspris med en frokost, der er betydelig lavere end det hidtil er meldt ud.

Vi skal have nogle flere forhandlinger med FEANTSA og vi skal have noget mere rabat for vores sponsorat. Hele det internationale udvalg skal med til de resterende møder vedr. konferencen. Indtil nu har det kun været Ask.

Vi begynder allerede nu at lave brochurer, film, materiale mv. på engelsk. Ask indhenter tilbud på 'officials'-poloskjorter.

7. Punktet udgår, da Erik Hansen ikke er til stede.

8. Nyt fra sekretariatet: Her går alt sin gang. Vi kan godt mærke, at vi ikke har en sekretær pt. til at aflaste os. Der er begyndt at komme ansøgninger ind til stillingen som sekretær. Rundt i landet kan det sikkert også mærkes, at vi mangler en. Ask er klar over, at det er en rum tid siden, der er kommet Sekretøsen – den skal nok komme igen, der har bare været så meget andet.

Siden d. 1.3. har Ole haft Julie fra den Sociale Højskole i Kbh i praktik.

Vi har fået nyt telefonsystem, der har været en rum tid undervejs. Vi har også fået nye numre – det kommer på hjemmesiden og I får en seddel på det.

Vi har også haft en håndværker (Leif J) i Huset, der virkelig har taget fat. Der er kommet hylder, reoler mv., op. Det er bare blevet rigtig godt. Der bliver spurgt til biblioteksprojektet. Det går fint.

Der er udarbejdet en laaaaang list – og vi har forsøgt at købe 109 titler – der er kommet ca. 9.

Resten er udsolgt, så nu skal vi direkte til forlagene. Det bliver på et senere tidspunkt.

9. Nyt fra Hus Forbi: Der er kommet nye vedtægter. Før var det sådan, at vi indstillede de kandidater, vi ønskede i bestyrelsen – og det kunne GF'en ikke gøre noget ved. Nu skal vi indstille et antal personer – og så vælges der direkte på GF'en. Vi opstillede 4 til medlemmer og 4 til suppleanter. Vi fik Jørn Jørgensen og Alf ind. Ask og Per E kom ind som suppleanter. Carsten blev valgt ind fra gulvet – Torben blev suppleant. Stig Tarnow blev formand og Carsten blev næstformand. Øvrige medlemmer er Michael fra Morgencafeen (valgt fra gulvet), Leif Baran (ansat). Nu skulle der gerne falde noget ro på.

Der er flere bestyrelsesmedlemmer fra SAND, der ikke har modtaget Hus Forbi. Ask laver en revideret liste til Hus Forbi.

10. Tildeling af prokura: Den nye bestyrelse skal tildele Ask prokura til at tegne foreningen. Ask tildeles prokura.

11. Evt. Ask har to punkter under evt.:

Temaer til bestyrelsesseminaret: Visioner for SAND – herunder input fra sekretariatet, workshop under FEANTSA konferencen, samarbejde internt og eksternt.

Kommende datoer:

25.6. Fælles SAND Udvalgs møde i Odense